

学校编码: 10384

分类号 _____ 密级 _____

学 号: 15320070153729

UDC _____

厦门大学
博士 学位 论文
中国农村人力资本投资问题研究

陈美兰

A Research on Rural Human Capital Investment Issues in
China

陈 美 兰

指导教师
赖小琼 教授

指导教师姓名: 赖小琼 教授

专业名称: 经济思想史

论文提交日期: 2010 年 4 月

论文答辩时间: 2010 年 月

学位授予日期: 2010 年 月

厦门大学

答辩委员会主席: _____

评 阅 人: _____

2010 年 4 月

厦门大学学位论文原创性声明

本人呈交的学位论文是本人在导师指导下，独立完成的研究成果。本人在论文写作中参考其他个人或集体已经发表的研究成果，均在文中以适当方式明确标明，并符合法律规范和《厦门大学研究生学术活动规范（试行）》。

另外，该学位论文为()课题(组)的研究成果，获得()课题(组)经费或实验室的资助，在()实验室完成。(请在以上括号内填写课题或课题组负责人或实验室名称，未有此项声明内容的，可以不作特别声明。)

声明人(签名):

年 月 日

厦门大学学位论文著作权使用声明

本人同意厦门大学根据《中华人民共和国学位条例暂行实施办法》等规定保留和使用此学位论文，并向主管部门或其指定机构送交学位论文（包括纸质版和电子版），允许学位论文进入厦门大学图书馆及其数据库被查阅、借阅。本人同意厦门大学将学位论文加入全国博士、硕士学位论文共建单位数据库进行检索，将学位论文的标题和摘要汇编出版，采用影印、缩印或者其它方式合理复制学位论文。

本学位论文属于：

- () 1. 经厦门大学保密委员会审查核定的保密学位论文，于 年 月 日解密，解密后适用上述授权。
() 2. 不保密，适用上述授权。

(请在以上相应括号内打“√”或填上相应内容。保密学位论文应是已经厦门大学保密委员会审定过的学位论文，未经厦门大学保密委员会审定的学位论文均为公开学位论文。此声明栏不填写的，默认为公开学位论文，均适用上述授权。)

声明人(签名)：

年 月 日

摘要

人力资本是经济增长的源泉。中国长期以来形成的二元经济结构，使得农村在教育和劳动力流动等人力资本投资中存在多方面的问题。农村人力资本向城市的溢出，致使农村人力资本存量不足，农村平均的人力资本水平很低，这在很大程度上限制了农村经济的发展。农村劳动力大规模流动，由平均人力资本水平决定的工资率水平得不到提高。城乡教育的不均等，农村和城市家庭各自走不同的教育增长路线，城乡收入差距不断扩大。论文以农村人力资本投资为研究对象，采用实证分析与规范分析相结合，以及微观分析与宏观分析相结合的研究方法，沿着舒尔茨、卢卡斯、刘易斯、藤田昌久等西方发展经济学家的思路，结合中国城乡二元经济发展的实践，将西方经济学、发展经济学和劳动经济学等学科的相关知识进行融合，深入探讨中国农村人力资本投资问题。这一问题的研究，在理论上有利于拓展经济学的研究内容，为中国农村经济和社会问题提供理论解释，为城乡经济一体化的形成提供新的分析思路；在实际中有利于推动社会主义新农村建设，促进城乡经济社会的协调发展。

论文研究内容及结论主要包括三个方面：一是农村人力资本投资的溢出效应。在对人力资本溢出效应文献进行综述的基础上，本文提出了中国农民有限理性的假设前提。构建了农村人力资本溢出效应模型，分析了农村人力资本溢出效应和溢出机制，论证了农村人力资本溢出，农村处于低水平发展的观点。农村人力资本外溢，熟练工人都集中于城市，农村的熟练技术工人流失严重，且分布分散，难以形成学习效应。用单位时间内发明的专利数来表示人力资本投资的结果，则农村发明的专利数远低于城市。若以发明的专利数表示经济增长的可能，农村地区和城市地区的经济增长差距呈扩大趋势。农村人力资本溢出机制主要是有限理性下的劳动力迁移溢出机制，和基于知识、技术与城市产业结合的溢出机制。农村人力资本溢出扩大了城市企业的劳动力选择集，加剧了城市劳动力市场的竞争程度，促使当地人力资本保持先进性。城市的产业结构和知识密集程度会影响农村人力资本的溢出效应。二是劳动力城乡流动与低工资率问题。结合人力资本理论、新经济增长理论和城市积聚经济学，用一般均衡框架分析了我国农村劳动力城乡迁移问题。当且仅当非技术工人在农村的工资率和城市的工资率相等时，非技术工人向城市的迁移才会停止。在实现的均衡中，技术工人都迁移到城市，

仍有一部分非技术工人留在农村。农村非技术工人的大规模流动，由平均的人力资本水平决定的均衡工资率处于低水平。因此，大规模的城乡迁移不是社会的最优，技术工人和非技术工人的均衡工资水平都很低。而引导部分非技术工人有序迁移，控制劳动力流动的最优规模以实现社会产出最大化，城市平均的人力资本水平提高了，由此决定的城市的工资率水平也将提高，这对社会是一个帕累托改进。另外，引导部分技术工人在农村就业的政策措施，能提升农村平均的人力资本水平，社会总产出将会增加。因此，本章提出了对农村部门给予补贴和政府进行教育投资的政策措施。大力发展战略企业和小城镇建设，有效引导一部分技术工人在农村就业，帮助非技术工人回乡创业的政策建议。第三个问题是城乡教育不均等与城乡收入差距问题。人力资本理论把人力资本作为影响经济增长和收入分配的一个至关重要的因素。从根本上解决城乡收入差距问题，达到均衡发展的目的，关键之一是要实现教育的公平和全面发展。本文建立了一个包含初始人力资本、教育投资和收入增长的理论模型，演绎具有相同经济禀赋但教育机会不均等的家庭收入差距扩大的机理，分析了城乡收入差距之问题所在，探寻实现城乡协调发展的有效路径。高教育家庭和低教育家庭的不同线性组合构成农村地区和城市地区，农村有更多的低教育家庭，城市有更多的高教育家庭。在资本市场不完全和教育完全由私人投资条件下，拥有同等初始财富但教育水平不同的高教育家庭和低教育家庭因为走不同的教育增长路径，高教育家庭收入增长率高于低教育家庭，两类家庭后代的收入差距会扩大，即“相对贫困”。政府向城市征税以补贴农村进行教育投资的政策措施，将使农村的收入增长率高于城市，政府的公共教育政策将缩小城乡收入差距，实现均衡发展。最后，针对以上问题，文章第六章提出了政策建议，包括建设小城镇、发展乡镇企业，吸纳农村劳动力本地就业、转变长期形成的城市偏向的制度安排、强化农村人力资本投资的政府行为等。

本文的创新主要有一个方面。本文以藤田昌久的两区域模型为基础，构建了一个只有农村和城市的两区域模型，从理论上，系统、严谨地论证了农村人力资本的溢出效应，提出了农村人力资本溢出，农村处于低水平发展的观点。并详尽、全面的阐述了农村人力资本的溢出机制。农村人力资本溢出机制主要是有限理性下的劳动力迁移溢出机制，和基于知识、技术与城市产业结合的溢出机制。农村劳动力在城市预期的高收入下选择“理性”进城，为了尽量降低迁移风险多选择

近距离迁移，社会网络和社会资本影响着人力资本溢出效率，知识空间溢出的局域性使人力资本溢出效应呈现出距离衰减趋势。农村人力资本向城市溢出，首先它扩大了城市企业的劳动力选择集，而且农村人力资本溢出会加剧城市劳动力市场的竞争程度，促使当地人力资本保持先进性，另一方面城市的产业结构和知识密集程度影响农村人力资本的溢出效应。农村人力资本溢出影响了农村经济的发展，它造成人力资本投资收益空间错位，会扩大城乡差距，农村人力资本溢出将使农村处于低水平发展。

关键词：农村；人力资本投资；溢出效应；劳动力流动；教育不均等

Abstract

Human capital is the main source of economic growth. Due to the urban-rural dual economic disparity in China, human capital investment of rural areas ,such as education and labor flow ,presents lots of problems.The spillover of rural human capital has caused a serious shortage of human capital in rural areas, a low level of average human capital,which for a long extent limited the economic development of rural areas.A large amount of rural-to-urban migration reduce the average income of both rural and urban dwellers in equilibrium. Unequal education of rural and urban areas ,the income disparity of urban-rural has been enlarging. The dissertation make a study on rural human capital investment, adopting horizontal and vertical integration and regression analysis integration and interdisciplinary research method ,following the ideas of Lucas 、 Todro 、 Ranis-Fei, and combining Chinese urban-rural dual economic practice with theories in west economics, development economics, regional economics and other relevant knowledge to carry out a deep research on issues of rural human capital investment,to provide a theoretical explanation for the low development of rural areas and a new analytical method for the formation of integration of urban-rural economy. And practically it is useful in promoting coordinated growth of city and countryside.

The dissertation focus on three issues: the first one is the overflow effects of rural human capital. Based on Lucas exterior effect model of human capital and two-regional modal , this paper carried on a theoretical study on over-flow effect of rural human capital and it's operation mechanism . The result indicate that : rural skilled-worker works in city , rural human capital value is small and thin, the knowledge capital determined by it decrease in rural area. As result , rural-urban disparity widened and there will be a lower lever development in rural area . The over-flow effect of rural human capital fulfilled through labor migration over-flow mechanism and knowledge and skill in combination with city industry. The second issue is rural-to-urban migration and low wage rate. Incorporation with new economic development theory and agglomeration economic , a general-equilibrium model deals with unrestricted rural-to-urban migration. Unskilled workers migration reduces the average human capital .Efficiency effect of urban agglomeration can be completely diluted by it .our modal show that unstricited rural-to-urban migration reduce the average income of both rural and urban dwellers in equilibrium. Measures that aimed at curtailing rural-to-urban migration by unskilled workers can lead to a Pareto improvement for both the rural and urban dwellers. In addition , the government can raise social welfare by reducing the migration of skilled workers to the city ,and

induce them to work in rural areas .if the government can restrict migration by allowing only a perfect amount of unskilled worker into the city, then the urban wage will increase. As to the unskilled worker ,the wage rate will still be at the low level ,which is the equilibrium wage rate without any restriction on migration. Thus ,the restriction of rural-to-urban migration can leads to a Pareto improvement. Since the human capital is essentially important in rural areas, when the initial level of human capital is very low ,the increase in output resulting from some skilled individuals working in the rural area will be large .thus ,an interesting political implication is a Pareto improvement if the government were to subsidize some skilled worker in the rural areas so that they will not migrate to the city or that they will move from city to the rural areas. The presence to of a certain number of skilled workers in the rural areas may significantly reduce the rural-to-urban migration of unskilled workers. The third issue is unequal education opportunity and urban-rural income disparity. The artical construct a theoretical modal composed of initial human capital, education investment and income differentiation. It shows that the households originally with the same economic endowments but different education endowment will take different education growth routes, the income between the low- and high-education families can be enlarged. urban areas have more high-educated families than rural areas ,in contrast rural areas is composed of lots of low-educated family. This means that income gap between urban family and rural family will be widened by education. The key to solve this problem is taking active public policy, government to collect the income tax from high-income families and providing education subsidy for low-income families that promote equal education, rational income and equilibrium development.

We have one innovation in this dissertation. Based on two areas model ,The article established human capital overflow effects framework, with the research on the interaction between economic growth and urban-rural location ,the dissertation explains the asymmetrical features of human capital flowing in urban and rural areas and its operational mechanisam, which widens the gap between urban and rural areas; suggests stabilizing the rural human capital ,speeding up the construction of small towns and developing town industry. And gradually narrowing the gap between urban and rural areas .

Key Words: Rural; Human Capital Investment ; Overflow Effect;
Labor Flow; Unequall Education

目 录

引 言	1
0.1 研究背景与选题意义	1
0.1.1 研究背景.....	1
0.1.2 研究意义.....	2
0.2 研究对象及研究方法	4
0.2.1 研究对象.....	4
0.2.2 研究方法.....	4
0.3 相关概念的鉴定	5
0.3.1 农村概念鉴定.....	5
0.3.2 人力资本的概念.....	6
0.3.3 人力资本投资的概念.....	7
0.3.4 人力资本投资的主要方式.....	8
0.3.5 人力资本投资的特征.....	10
0.4 论文的基本内容	12
0.5 可能的创新与有待进一步研究的问题	15
0.5.1 可能的创新之处.....	15
0.5.2 有待进一步研究的问题.....	16
第一章 人力资本的理论发展	17
1.1 划时代的观念变革	17
1.2 西方人力资本理论的形成及其发展	20
1.2.1 人力资本理论的思想渊源：古典政治经济学.....	21
1.2.2 人力资本思想的发展：新古典经济学.....	23
1.2.3 人力资本理论的形成：现代人力资本理论.....	24
1.2.4 人力资本理论的新发展：新经济增长理论.....	28
1.3 西方人力资本理论面临的挑战	29
1.4 西方人力资本理论评述	30

1.5 国内人力资本理论研究与述评	31
第二章 农村人力资本投资现状	34
2.1 农村家庭人力资本投资情况	34
2.1.1 农村家庭人力资本投资总量.....	34
2.1.2 农村居民家庭人力资本投资结构.....	37
2.1.3 农村居民家庭人力资本投资的地区比较.....	40
2.2 政府人力资本投资基本情况	41
2.2.1 教育财政支出总体情况.....	41
2.2.2 政府农村教育经费支出情况.....	44
2.2.3 政府农村教育投资的地区比较.....	47
第三章 农村人力资本投资的溢出效应	49
3.1 关于人力资本溢出效应的文献综述	49
3.2 中国农民：理性小农还是道义小农？	52
3.2.1 理性小农.....	52
3.2.2 道义小农.....	53
3.2.3 有限理性.....	55
3.3 农村人力资本投资溢出效应模型	56
3.3.1 基本假设.....	56
3.3.2 农村人力资本投资的溢出效应：农村和城市发明的专利数量.....	58
3.3.3 农村人力资本投资的溢出效应：农村和城市的经济增长率.....	59
3.4 农村人力资本投资溢出机制	61
3.4.1 有限理性下的劳动力迁移溢出机制.....	61
3.4.2 基于知识、技术与城市产业结合的溢出机制.....	64
3.5 农村人力资本投资溢出对农村经济发展的影响	65
3.5.1 人力资本溢出造成人力资本投资收益空间错位.....	65
3.5.2 农村人力资本投资溢出会扩大城乡差距.....	67
3.5.3 农村人力资本投资溢出将使农村发展处于低水平.....	67
3.6 小结	70

第四章 劳动力城乡流动与低工资率	72
4.1 中国农村劳动力流动的文献综述	72
4.1.1 劳动力流动与收入差距.....	72
4.1.2 劳动力流动与收入增长的经验研究.....	74
4.1.3 劳动力流动的决定因素.....	76
4.1.4 劳动力流动对农村经济的影响.....	77
4.2 中国农村劳动力流动的历史回顾	78
4.3 劳动力流动的经典理论	82
4.3.1 推—拉理论.....	82
4.3.2 两部门理论.....	83
4.3.3 成本—收益理论.....	83
4.3.4 托达罗模型.....	84
4.4 本文的农村劳动力流动模型	86
4.4.1 基本假设.....	86
4.4.2 无引导的城乡迁移不是社会的最优.....	88
4.4.3 劳动力有序迁移将增进社会福利.....	90
4.4.4 政策措施.....	94
4.5、结论	98
第五章 教育不均等、收入差距与城乡协调发展	100
5.1 关于收入差距的文献综述	100
5.2 教育影响收入分配的作用机制	102
5.2.1 教育对收入分配的影响.....	102
5.2.2 不平等的教育分配会扩大收入分配差距.....	104
5.2.3 导致受教育机会差异的因素.....	105
5.3 城乡家庭教育不均等与收入差距——一个理论框架	106
5.3.1.模型的基本假设.....	106
5.3.2.教育完全由私人投资.....	108
5.3.3 政府对农村家庭给予教育补助.....	111
5.4、小结	112

第六章 结论及政策建议	114
6.1 结论	114
6.2 政策建议	115
6.2.1 打破城市偏向的制度安排.....	115
6.2.2 强化农村人力资本投资的政府行为.....	116
6.2.3 建设小城镇、发展乡镇企业.....	119
6.2.4 稳定农村人力资本.....	123
参考文献	126

Content

Introduction	1
0.1 Research Background and Study Implication.....	1
0.1.1 Research Background.....	1
0.1.2 Study Implication	2
0.2 Object of study and Research Method.....	4
0.2.1 Object of study	4
0.2.2 Research Method.....	4
0.3 Related Concepts.....	5
0.3.1 The Conception of rural areas.....	5
0.3.2 The Conception of human capital	6
0.3.3 The Conception of human capital investment.....	7
0.3.4 Forms of human capital investment.....	8
0.3.5 Features of human capital investment.....	10
0.4 Basic content of the article	12
0.5 Possibal innovation and further study	15
0.5.1 Possibal innovation.....	15
0.5.2 further study	16
1. The evolution of human capital theory	17
1.1 A conception revolution	17
1.2 The formation and development of western human capital theory	20
1.2.1 The origin of human capital idea: classic political economics	21
1.2.2 The development of human capital idea: newclassical economics.....	23
1.2.3 The formation of human capital theory:modern human capital theory....	24
1.2.4 A new development fo human capital theory: new economy growth theory	28
1.3 The challenge meet by human capital theory.....	29
1.4 A review on western human capital.....	30
1.5 Domestic research on human capital theory and a brief review	31
2. The actual state of rural human capital investment.....	34
2.1 Human capital investment by rural family	34

2.1.1 Total amount of human capital investment by rural family.....	34
2.1.2 Texture of human capital investment by rural family.....	37
2.1.3 Regional comparison	40
2.2 Rural human capital investment by government.....	41
2.2.1 Total amount of fiscal expenditure on education	41
2.2.2 Fiscal expenditure on rural education	44
2.2.3 Regional comparison on fiscal expenditure on education investment.....	47
3. The overflow effects of rural human capital investment	49
3.1 Literature review on overflow effects or human capital	49
3.2 Chinese peasant:rational or morality peasant	52
3.2.1 Rational peasant	52
3.2.1 Morality peasant.....	53
3.2.3 Bounded rationality	55
3.3 The overflow effects model of rural human capital.....	56
3.3.1 Assumpiton.....	56
3.3.2 The overflow effects of rural human capital: no.of patents	58
3.3.2 The overflow effects of rural human capital: economy growth rate.....	59
3.4 The overflow regime of rural human capital investment.....	61
3.4.1 Labor flow overflow regime based on bonded rationality.....	61
3.4.2 Knowleage and technique combined with urban property	64
3.5 Impact on rural economy of rural human capital overflow	65
3.5.1 Spatial mismatch of human capital investment and revenue.....	65
3.5.2 Enlarge urban-rual discrepancy	67
3.5.2 Rural area is in low level development.....	67
3.6 Summary.....	70
4 .Rural-to-urban Labor Flowing and Low Wage Rate.....	72
4.1 Literature review.....	72
4.1.1 Labor flowing and income gap	72
4.1.2 Empirical studies on labor flowing and income growth.....	74
4.1.3 Determinant factor of labor flowing	76
4.1.4 Impact on rural economy.....	77
4.2 History review on rural labor flow in china	78
4.3 Classical theories of labor flowing.....	82

4.3.1 Push and pull theory	82
4.3.2 Two-sector model	83
4.3.3 Cost-benefit model	83
4.3.4 Todaro model.....	84
4.4 Our model.....	86
4.4.1 Assumption.....	86
4.4.2 Unguided rural-to-urban flow is not the social optimum	88
4.4.3 Guided labor flow will promote social benefits	90
4.4.4 Policy advice	94
4.5 Summary.....	98
5 .Unequal Education. Income gap and Rural-Urban Coordinated Development	100
5.1 Literature review on income gap.....	100
5.2 Machanism of action education has on income distribution.....	102
5.2.1 Impact education has on income distribution.....	102
5.2.2 Unequal education distribution will enlarge income distribution gap ..	104
5.2.3 Factors that lead to unequal education	105
5.3 Unequal education opportunity between urban and rural family,and income gap---a theoretical framework.....	106
5.3.1 Assumption.....	106
5.3.2 Education invested by family	108
5.3.3 Government give subsidy to rural family on education	111
5.4 Summary.....	112
6 .Conclution and Policy Proposals	114
6.1 Conclution.....	114
6.2 Policy proposals.....	115
6.2.1 Breake the urban bias policy.....	115
6.2.2 Reinforce government behavior on rural human capital investment	116
6.2.3 Build small town and develop township enterprises	119
6.2.4 Stabilize rural human capital	123
References	126

厦门大学博硕士论文摘要库

Degree papers are in the "[Xiamen University Electronic Theses and Dissertations Database](#)". Full texts are available in the following ways:

1. If your library is a CALIS member libraries, please log on <http://etd.calis.edu.cn/> and submit requests online, or consult the interlibrary loan department in your library.
2. For users of non-CALIS member libraries, please mail to etd@xmu.edu.cn for delivery details.

厦门大学博硕士论文摘要库